

[1]宋斌,于忠和,郑涛.尾加压素II与中介素在牛磺酸减轻油酸所致大鼠肺损伤中的作用[J].第三军医大学学报,2013,35(11):1119-1123.

Song Bin,Yu Zhonghe,Zheng Tao.Role of urotensin II and intermedin in taurine alleviating oleic acid-induced acute lung injury in rats[J].J Third Mil Med Univ,2013,35(11):1119-1123.

[点击复制](#)

## 尾加压素II与中介素在牛磺酸减轻油酸所致大鼠肺分享到:

《第三军医大学学报》[ISSN:1000-5404/CN:51-1095/R] 卷: 35 期数: 2013年第11期 页码: 1119-1123 栏目: 论著 出版日期: 2013-06-15

Title: Role of urotensin II and intermedin in taurine alleviating oleic acid-induced acute lung injury in rats

作者: [宋斌](#); [于忠和](#); [郑涛](#)

第三军医大学研究生管理大队; 北京军区总医院: 重症监护科,全军肿瘤内科诊治中心

Author(s): [Song Bin](#); [Yu Zhonghe](#); [Zheng Tao](#)

Administration Office of Graduate Students, Third Military Medical University, Chongqing, 400038; Center of Cancer Diagnosis and Treatment, Center of Diagnosis and Treatment for Oncology, General Hospital of Beijing Military Command, Beijing, 100700, China

关键词: [油酸](#); [急性肺损伤](#); [尾加压素II](#); [中介素](#); [牛磺酸](#)

Keywords: [oleic acid](#); [acute lung injury](#); [urotensin II](#); [intermedin](#); [taurine](#)

分类号: R563; R341; R977.4

文献标志码: A

摘要: 目的 研究牛磺酸对油酸所致急性肺损伤大鼠的干预作用及其通过影响尾加压素II(U II)及中介素(intermedin, IMD)合成与分泌发挥肺保护作用的机制。方法 采用油酸性急性肺损伤大鼠模型。动物分为3组,对照组(C组)、油酸损伤组(A组)、牛磺酸治疗组(T组),分别于0、6、12、24 h 4个时间抽动脉血2 mL并取肺泡灌洗液(BALF),测动脉血氧分压 $[P(O_2)]$ ,血浆及BALF中U II、IMD浓度,测定肺湿干质量比(W/D)并进行统计学分析;HE染色、免疫组化检查肺组织中U II与IMD表达水平;电镜观察肺组织超微结构。结果 T组 $P(O_2)$ 在6、12、24 h时高于A组( $P<0.05$ );A组肺组织W/D在0 h和6 h高于T组( $P<0.05$ );A组血浆U II在24 h高于T组( $P<0.05$ );A、T组BALF U II在0、6 h差异显著( $P<0.05$ ),0 h时T组高于A组( $P<0.05$ ),6 h时A组高于T组( $P<0.05$ );A组血浆IMD在0 h时高于T组( $P<0.05$ )。光镜观察:T组肺组织损伤减轻。免疫组化染色结果显示各组大鼠支气管黏膜上皮细胞、平滑肌细胞,肺内血管内皮细胞、平滑肌细胞细胞膜及细胞质均有U II与IMD阳性表达,A组与T组间表达无明显差异。电镜观察:T组较A组损伤减轻,基底膜完整,未见明显胶原增生。结论 牛磺酸可减轻油酸致大鼠急性肺损伤,其机制可能与抑制U II表达,减轻毛细血管基底膜损伤后肺泡渗出有关。

Abstract: Objective To determine the intervention effect of taurine on oleic acid-

导航/NAVIGATE

[本期目录/Table of Contents](#)

[下一篇/Next Article](#)

[上一篇/Previous Article](#)

工具/TOOLS

[引用本文的文章/References](#)

[下载 PDF/Download PDF\(3186KB\)](#)

[立即打印本文/Print Now](#)

[查看/发表评论/Comments](#)

[导出](#)

统计/STATISTICS

[摘要浏览/Viewed](#) 232

[全文下载/Downloads](#) 101

[评论/Comments](#)

[RSS](#) [XML](#)

induced acute lung injury (ALI) in rats and investigate its possible mechanisms, especially the role of synthesis and secretion of urotensin II (U II) and intermedin (IMD). **Methods** A total of 54 SD rats, at an age of 9 weeks, weighting 280 to 310 g, were randomly divided into 3 groups, control ( $n=6$ ), the ALI group ( $n=24$ ) and the taurine treatment group ( $n=24$ ). Rat models of ALI were established by tail vein injection of 0.15 mL/kg oleic acid. Taurine solution was given intraperitoneally at a dose of 20 mg/mL, 0.1 mL/kg for 3 consecutive days before oleic acid injection. Blood sample of 2 mL were drawn from the arteries at 0, 6, 12, and 24 h after oleic acid injection, while bronchioalveolar lavage fluid (BALF) was taken at the same time points to measure arterial partial pressure oxygen [ $p(O_2)$ ]. The plasma and BALF contents of U II and IMD, and lung wet-to-dry ratio (W/D) were measured and counted. Immunohistochemical assay was used to detect the expression of U II and IMD in lung tissues. Electron microscopy was used to observe the ultrastructure of lung tissues. **Results**  $p(O_2)$  was significantly higher in the treatment group than in the model group at 6, 12 and 24 h ( $P<0.05$ ). The W/D ratio was obviously higher in the model group than in the treatment group at 0 and 6 h ( $P<0.05$ ). Plasma content of U II was obviously higher in the model group than in the treatment group at 24 h ( $P<0.05$ ). There were significant differences in BALF content of U II between model group and treatment group at 0 and 6 h ( $P<0.05$ ). It was remarkably higher in the treatment group than in the model group at 0 h ( $P<0.05$ ), while higher in the model group than in the treatment group at 6 h ( $P<0.05$ ). But for plasma content of IMD, it was obviously higher in the treatment group than in the model group at 0 h ( $P<0.05$ ). Electron microscopy displayed that the injury of lung tissue was milder in the treatment group than the other groups. Immunohistochemical assay showed there were positive expression of U II and IMD in the bronchial epithelial cells, smooth muscle cells, and pulmonary vascular endothelial cells in the 3 groups, and no significant difference was seen between the model group and treatment group. Electron microscopy indicated the injury was significantly milder in the treatment group than in the model group, with intact basement membrane and without obvious collagen hyperplasia. **Conclusion** Taurine alleviates the lung injury induced by oleic acid, which might be due to its inhibiting the expression of U II and protecting the capillary basement membrane to reduce plasma protein exudation.

#### 参考文献/REFERENCES:

宋斌, 于忠和, 郑涛. 尾加压素 II 与中介素在牛磺酸减轻油酸所致大鼠肺损伤中的作用[J]. 第三军医大学学报, 2013, 35(11): 1119-1123.

#### 相似文献/REFERENCES:

- [1] 刘红云, 王建春. CD200/CD200R在大鼠脓毒症急性肺损伤中的表达[J]. 第三军医大学学报, 2012, 34(15): 1487.  
Liu Hongyun, Wang Jianchun. Expression profiles of CD200/CD200R in rat septic acute lung injury[J]. J Third Mil Med Univ, 2012, 34(11): 1487.
- [2] 陈露露, 徐关丽, 袁红梅, 等. 龙胆苦苷对脓毒症所致急性肺损伤小鼠的保护作用[J]. 第三军医大学学报, 2012, 34(23): 2392.  
Chen Lulu, Xu Guanli, Yuan Hongmei, et al. Protection of gentiopicoside on acute lung injury in sepsis mice[J]. J Third Mil Med Univ, 2012, 34(11): 2392.
- [3] 徐智, 李昆霖, 陈锐, 等. LPS/CD14结合位点模拟肽对内毒素性大鼠急性肺损伤的治疗作用[J]. 第三军医大学学报, 2012, 34(24): 2469.  
Xu Zhi, Li Kunlin, Chen Rui, et al. Therapeutic effects of mimic peptide of LBP/CD14 binding site on endotoxin-induced acute lung injury in rats[J]. J Third Mil Med Univ, 2012, 34(11): 2469.
- [4] 沈世琴, 朱京慈. 重型颅脑损伤致急性肺损伤发病机制的实验研究[J]. 第三军医大学学报, 2007, 29(14): 1422.

- SHEN Shi-qin,ZHU Jing-ci.Mechanism of acute lung injury secondary to isolated severe head injury in rats[J].J Third Mil Med Univ,2007,29(11):1422.
- [5]邹显巍,吴珊.大鼠脑出血后脑肺组织NF- $\kappa$ B的表达及其在急性肺损伤中的作用[J].第三军医大学学报,2007,29(19):1859.  
ZOU Xian-wei,WU Shan.Expression of NF- $\kappa$ B in the brain and lung and its role in acute lung injury following intracerebral hemorrhage of rats[J].J Third Mil Med Univ,2007,29(11):1859.
- [6]王彦博,姚咏明,王强,等.丙酮酸乙酯对烫伤大鼠肺组织高迁移率族蛋白B1表达和肺损伤的影响[J].第三军医大学学报,2008,30(21):1984.  
WANG Yan-bo,YAO Yong-ming,WANG Qiang,et al.Effect of ethyl pyruvate on expression of pulmonary high mobility group box-1 protein and acute lung injury in rats with delayed resuscitation after burn injury[J].J Third Mil Med Univ,2008,30(11):1984.
- [7]宋鹏,李琦,王长征,等.部分液体通气联合伊洛前列素治疗兔油酸型急性肺损伤[J].第三军医大学学报,2006,28(06):587.
- [8]王震,陶国才,陈杰,等.凝血酶致大鼠肺微血管通透性及血浆VEGF含量改变的实验研究[J].第三军医大学学报,2005,27(18):1855.
- [9]王兴胜,吴国明,钱桂生,等.油酸/脂多糖致伤老年大鼠MODS的Toll样受体4 mRNA表达变化及意义[J].第三军医大学学报,2005,27(07):621.
- [10]韩鹏凯,张婷,王导新.卡托普利对急性肺损伤血凝素样氧化低密度血浆脂蛋白受体-1蛋白表达的影响[J].第三军医大学学报,2010,32(10):1047.  
Han Pengkai,Zhang Ting,Wang Daoxin.Captopril suppresses lectin-like oxidized LDL receptor-1 protein in rats after acute lung injury[J].J Third Mil Med Univ,2010,32(11):1047.
- [11]陶军,杨天德,陈祥瑞.肺上皮屏障在油酸致肺损伤后肺水肿发生中的作用[J].第三军医大学学报,2006,28(03):212.